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تابستان داغ ساخت وساز در تهران
طبق اعلام مرکز آمار، در تابســتان ســال جاری در مقایســه با بهار تعداد 
واحدهای مســکونی در پروانه های صادر شده در شهر تهران ۴۳ درصد افزایش 
و در کل کشــور ۷.۲ درصد کاهش یافته اســت.به گزارش ایسنا، بررسی نتایج 
طرح »گردآوری اطلاعات پروانه های ساختمانی صادر شده توسط شهرداری های 
کشــور«  که از سوی مرکز آمار صادر شده نشــان می دهد که در تابستان سال 
١۴٠۲، تعداد ١۳۷۳۷ واحد مســکونی در پروانه های صادرشــده برای احداث 
ســاختمان از سوی شهرداری  تهران، پیش بینی شده که نسبت به فصل گذشته 
۴۳,۳ درصد و نسبت به فصل مشابه سال گذشته ۷.۲ درصد افزایش داشته است.   
متوسط تعداد واحد مســکونی برای هر یک از این پروانه های احداث ساختمان 
۷.۲ واحد بوده اســت.تعداد ١٩٠۳ پروانه احداث ســاختمان توسط شهرداری  
تهران در تابســتان ١۴٠۲ صادر شده که نســبت به فصل گذشته ۳۷,٠ درصد 
و نســبت به فصل مشابه سال گذشته ١٩.٨ درصد افزایش داشته است.مجموع 
مســاحت زیربنا در پروانه های احداث ســاختمان  صادرشده از سوی شهرداری  
تهران در تابســتان ١۴٠۲ بالغ  بر ۲۴٨٩ هزار مترمربع بوده اســت که نسبت به 
فصل گذشــته ۴٨,٨ درصد و نسبت به فصل مشــابه سال گذشته ١٠.۲ درصد 
افزایش داشــته است. متوسط مساحت زیربنای این دسته از پروانه ها در دوره ی 
مورد بررسی ١۳٠٨ مترمربع بوده است.هم چنین در تابستان سال ١۴٠۲، تعداد 
٩١۴٥۳ واحد مسکونی در پروانه های صادرشده برای احداث ساختمان از سوی 
شهرداری های کشور پیش بینی شده است که نسبت به فصل گذشته ۷,۲ درصد 
و نسبت به فصل مشابه ســال گذشته ٦.٦ درصد کاهش داشته است.   متوسط 
تعداد واحد مســکونی در هر پروانه ی احداث ســاختمان ۳.٨ واحد بوده است.
تعداد ۲۳٩١٨ پروانه ی احداث ساختمان توسط شهرداری های کشور در تابستان 
١۴٠۲ صادرشده است که نسبت به فصل گذشته ١٩,١ درصد و نسبت به فصل 
مشــابه سال گذشته ۲١.۲ درصد کاهش داشته است.مجموع مساحت زیربنا در 
پروانه های صادرشــده برای احداث ساختمان  در تابستان ١۴٠۲ حدود ١٦۴٩۷ 
هزار مترمربع بوده است که نسبت به فصل گذشته ١٠,٠ درصد و نسبت به فصل 
مشــابه سال گذشته ٩.٥ درصد کاهش داشته است.  متوسط مساحت زیربنا در 

این پروانه ها ٦٩٠ مترمربع بوده است.

تراز منفی 12 میلیارد دلاری
 در تجارت خارجی

اعضای کمیسیون تسهیل و توسعه تجارت در هفتمین جلسه خود علاوه بر 
بررســی آماد و داده های تجارت خارجی کشور که موجب ثبت تراز منفی حدود 
١۲ میلیارد دلار شــده اســت، با حضور نمایندگانی از صندوق ضمانت صادرات 
ایران، خدمات این نهاد اقتصادی به صادرکنندگان را مورد بحث و بررســی قرار 
دادند.به گزارش اتاق بازرگانی، در هفتمین جلســه کمیسیون تسهیل و توسعه 
تجارت، نحوه اســتفاده از ظرفیت های صنــدوق ضمانت صادرات ایران به بحث 
گذاشــته شد. رئیس این کمیسیون نیز در این جلسه، آماری از تجارت خارجی 
با تمرکز بر صــادرات غیرنفتی ارائه کرد و از تراز منفی ١١,٩ میلیارد دلاری در 
تجارت خارجی طی ٩ ماهه ســال ١۴٠۲ خبر داد.رئیس کمیســیون تسهیل و 
توســعه تجارت در ابتدای این جلســه به مرور برخی رویدادهای حوزه تجارت 
پرداخت و با اشــاره به نرخ هایی که برای خرید تضمینی گندم در ســال آینده 
مطرح می شود، گفت: مدتی است که زمزمه هایی مبنی بر تعیین نرخ ١٩هزار و 
٥٠٠ تومانی برای خرید تضمینی گندم مطرح می شود و البته انتظار کشاورزان 
هم این اســت که چنین نرخی برای این محصول تعیین شود.به گزارش روابط 
عمومی اتاق تهران، کاوه زرگران گفت: پرداخت این مبلغ به کشاورزان گندمکار 
ایرادی ندارد اما بهتر است دولت بین قیمت گندم و پاداش گندمکاران تمایز قائل 
شود. برای مثال دولت می تواند مبلغی حدود ١۲ هزار تومان به عنوان پاداش برای 
هر کیلو گندم در نظر بگیرد و ٦٥٠٠ تومان برای خرید گندم )مطابق قیمت روز 
گندم در مزرعه در سایر کشورها( بپردازد.او با اشاره به کاهش حدود ۳٠ درصدی 
قیمت گندم در بازارهای جهانی طی ٨ ماه گذشته، گفت: قیمت هر کیلو گندم 
در مزرعه در روسیه ١۲ روبل است که معادل ریالی آن ٦٦٠٠ تومان خواهد شد، 
بنابراین دولت حتی اگر دو برابر این قیمت را به کشاورز بپردازد، حدود ١۳ هزار 
تومان می شود. در اینجا، با توجه به اثر مستقیم قیمت گندم در صادرات صنایع 

تبدیلی انتظار این است که دولت ملاحظات این صنایع را نیز در نظر بگیرد.

رفع تعهد ارزی
 با پرداخت اقساط صندوق توسعه ملی

معاون صندوق توســعه ملی از رفع تعهد ارزی با پرداخت اقســاط صندوق 
توسعه ملی در مرکز مبادله ایران خبر داد.به گزارش خبرنگار مهر، علیرضا صالح 
معاون منابع و مصارف صندوق توسعه ملی اظهار کرد: یکی از راه های رفع تعهد 
ارزی صادرات، پرداخت اقساط صندوق توسعه ملی خواهد بود.وی با بیان اینکه 
مرکز مبادله ارزی برای مدیریت بازار ارز توســط بانک مرکزی ایجاد شد، افزود: 
صندوق توســعه ملی به صورت مستقیم به مرکز مبادله ارزی ورود نمی کند اما 
برای بازپرداخت اقساط صادرکنندگانی که تسهیلات دارند و می خواهند اقساط 
صندوق را بازپرداخت کنند، از بستر مرکز مبادله ایران استفاده خواهد کرد.صالح 
گفــت: بانک مرکزی رفع تعهد همه افرادی که صادرات می کنند و تســهیلات 
دارند را از طریق پرداخت اقساط ارزی تسهیلاتی که از صندوق گرفته اند، انجام 

می دهد.

آخرین وضعیت تسهیلات نهضت ملی مسکن 
بانک مسکن از ابتدای اجرای طرح نهضت ملی مسکن تا سیزدهم دیماه سال 
جاری، برای ساخت بیش از ۲٩٩ هزار واحد مسکونی تسهیلاتی بالغ بر ۷١۲ هزار 

و ۴٩۲ میلیارد ریال پرداخت کرده است. 
به گزارش خبرگزاری مهر، بانک مسکن همسو با مأموریت دولت در اجرای ابر 
پروژه نهضت ملی و تأمین مسکن برای اقشار ضعیف و کم درآمد جامعه، از آغاز 
اجرای این طرح تا ســیزدهم دیماه ســال جاری برای ساخت ۳١۴ هزار و ٥٥٩ 
واحد مسکونی در قالب ۴٨ هزار و ٦۴۴ پروژه قرارداد ساخت منعقد کرده است 
که از این تعداد، تسهیلات ساخت ۲٩٩ هزار و ٥١۴ واحد مسکونی به سازندگان 
پرداخت شده است.بر اساس این گزارش؛ ۳۷ درصد از تسهیلات پرداختی بانک 
مســکن به خود مالکان اختصاص دارد و مابقــی نیز مربوط به نهادهای معرفی 
کننده از جمله اداره کل راه و شهرســازی، شهرهای جدید، بنیاد مسکن، ستاد 
اجرایی فرمان امام، صندوق مسکن، سازمان همیاری شهرداری ها و…. است.در 
این مدت تعداد ۴٥۳ هزار و ۳۳۳ واحد مسکونی در قالب ۷٩ هزار و ۴٩۲ پروژه 
به بانک معرفی شدند که ۴۳ درصد این واحدها سهم خود مالکان است.همچنین 
از ابتدای اجرای طرح نهضت ملی مســکن تا ســیزدهم دی ماه ســال جاری، 

متقاضیان تعداد یک میلیون و ١١٦ هزار و ٥٠١ فقره حساب افتتاح کردند.

مسکن 

تجارت 

اخبار کوتاه

ولی الله سیف، رئیس کل اسبق بانک مرکزی 
معتقد است اقتصاد ایران در وضعیتی نیست که 
بتوان تا پنج سال آتی را در آن پیش بینی کرد. 
در قسمت اول مصاحبه وی دقیقا درباره   معنا و 
مفهوم پیش بینی پذیر شدن اقتصاد توضیحاتی 
را ارائــه کرد و توضیح داد سیاســتگذار از چه 
طریقی قادر اســت این مهــم را محقق نماید.
سیف در گفت و گوی تفضیلی با خبرآنلاین دو 
اقدام بسیار مهم را در کارنامه  کاری خود دارد. 
او مردی است که در زمان کشف سوء استفاده 
موســوم به پرونده ١۲۳ میلیارد تومانی فاضل 
خداداد بر مسند مدیریت عاملی بانک صادرات 
تکیــه داشــت و خاطــرات وی در برخورد با 
این مســاله گویای دلایل شــکل گیری چنین 
بحران هایی است. از سوی دیگر در مقام رئیس 
کلی بانک مرکزی وی پرونده ی عظیم و بزرگ 
ساماندهی موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز 
را به سرانجام رساند. پرونده ای که به گفته وی 
اگر حل نمی شد امروز کشور را با تبعات شدید 
مالی و اقتصادی روبرو می کرد. بخش دوم این 

مصاحبه پیش روست.
مصاحبه ما در حالی انجام می شود که 
پرونده فســاد عظیم رخ داده در بخش 
واردات چای، افکار عمومی ایران را متاثر 
کرده اســت. وقوع چنین فســادهایی 
در حوزه ی واردات از ســوی بسیاری از 
کارشناســان امری قابل پیش بینی تلقی 
می شــود و معتقدند تا زمانی که توزیع 
رانت در کشور اتفاق می افتد شکل گیری 
فساد گریزناپذیر است. ارزیابی شما از این 

موضوع چیست؟
در پاســخ ابتدا لازم است به این نکته اشاره 
کنم که بــه نظر بنده در حال حاضر فســاد، 
بزرگترین مشکل و چالش در کشور است. فساد 
چیست؟ پاسخ روشن است. نرخ های دستوری 
و رانتی. هــر مکانیزم کنترلی هم که بگذارید، 
بالاخره عده ای سودجو و منفعت طلب وسوسه 
شــده و نهایتا« راهکارهایی را برای اســتفاده 
هرچه بیشــتر از رانت های موجود در نرخ های 
سرکوب شــده پیدا می کنند و هر از گاهی از 
جایی پرونده ی فسادی بیرون می زند. حالا در 
همین پرونده چای دبــش، وقتی نرخ دلار در 
بازار آزاد پنجاه هزار تومان اســت و ارز واردات 
در سامانه ی نیما ۲٨ هزار و پانصد تومان، معلوم 
اســت که در چنین وضعیتــی احتمال وقوع 
فســاد افزایش می یابد. اصلا« عده ای تشویق 
می شــوند و درصدد برمی آیند بــه بهانه های 
مختلف روش هایی را برای ســوء استفاده هر 
چه بیشتر از این رانت ها پیدا کنند.نظارت هم 
نمی توانــد از چنان دقت و جامعیتی برخوردار 
باشد که بتواند مانع هرگونه ترفندی برای سوء 
استفاده از اینگونه رانت ها باشد. مشکل اصلی 
وجود رانتی اســت که در نرخ های دستوری و 
سرکوب شده قرار دارد و تا زمانی که اصرار به 
ادامه این روش داشــته باشیم هر لحظه امکان 
شکل گیری یک سوء جریان جدید وجود دارد. 
با این مقدمه باید ببینیم ســوء جریان مربوط 
به چای دبش چگونه شــکل گرفته و مکانیزم 
آن چه بوده اســت؟روش معمول این است که 
وارد کننده برای واردات به وزارت کشــاورزی 
مراجعــه و ثبت ســفارش می کند. ســپس به 
بانک مربوطه رفته و گشــایش اعتبار می کند. 
بانک اســناد مربوط به تقاضای تخصیص ارز 
را به بانک مرکزی ارســال و بانک مرکزی هم 
ارز را تخصیص می دهــد. بانک مربوطه بعد از 
تأیید بانک مرکزی اعتبار اســنادی را به صادر 
کننده ابلاغ و به این وسیله قبول تعهد می کند. 
زمانــی کــه کالا وارد می شــود ارز مربوطه را 
بانــک مرکزی برای پرداخت به فروشــنده در 
اختیار بانک مربوطه قرار می دهد.در ارتباط با 
این پرونــده تا آن جا که از مصاحبه ها و اخبار 
منتشــره برمی آید ظاهــرا« وارد کننده برای 
واردات چــای مرغوب، گشــایش اعتبار کرده 
امــا در عمل به جای چای مرغوب کیلویی ١۴ 
دلار، مقــداری چای بی کیفیت داخلی را که با 
نــرخ ١.۲ دلار صادر کرده بود با یک نوع چای 
نامرغوب کیلویی ۲ دلار مخلوط کرده اســت. 
یعنی چای مخلوطی که قیمتش بین ١.۲ تا ۲ 

دلار است را به اسم چای با کیفیت ١۴ دلاری 
وارد کشور کرده است. بنابراین برای هرکیلو ١۴ 
دلار ارز گرفته ولی چای وارداتی برایش کمتر 
از ۲ دلار تمام شــده است. این نشان می دهد 
در هر کیلو ١۲ دلار ارز اضافه گرفته اســت. به 
این ترتیــب معادل وزن چای وارداتی ضرب در 
١۲ دلار، ارز با نــرخ ترجیحی گرفته که مابه 
ازائی برای کشور نداشــته و می تواند آن را به 
قیمت بازار آزاد فروخته و ســود سرشــاری را 
به دست آورد. این فســاد بزرگی است که رخ 
داده و رقمش بسیار بالاست و خوشبختانه قوه 
قضائیه هم وارد مطلب شده و در حال بررسی 
اســت. امیدوارم این دست پرونده ها تجربه ای 
برای آینده باشــد. درس اصلــی می تواند این 
باشد که تصمیم بگیریم برای حرکت به سمت 
حذف نرخ های دستوری و ترجیحی در اقتصاد 
برنامه مناســبی تصویب و بر اساس آن در یک 
دوره زمانی مشخص نرخ های مربوط به کالا و 
خدمات و ارز بر اســاس عرضه و تقاضا در بازار 
تعیین شــود و به این ترتیب ریشه چنین سوء 

جریانات و فسادهایی را در اقتصاد بخشکانیم.
اما بارها این دســت پرونده ها مطرح 
شده ولی در نهایت زمینه ی وقوع فساد 
از میان نرفته اســت. مثلا ما در دوره ای 
با بحران شــرکت های مضاربه ای مواجه 
شــدیم، ســپس ماجرای صندوق های 
قرض الحسنه پیش آمد و سپس موسسات 
مالی و اعتباری غیرمجــاز برای دوره ای 
اقتصــاد ایران را درگیر بحــران کردند. 
موضوع صحبت ما البته همین مورد اخیر 
است. یعنی موسســات مالی و اعتباری 
غیرمجاز که پرونده ی آن در دوره ریاست 
شــما بر بانک مرکزی رسیدگی شد. چه 
شد دولت آقای روحانی پیش دستی کرد 
قبل از وقوع بحــران تصمیم به حل آن 

گرفت؟روند کار را توضیح می دهید؟
درســت اســت. در شــروع دولت یازدهم 
همزمان با تصمیم گیــری برای انتخاب رئیس 
کل بانک مرکزی برای آشــنایی ملاقاتی را با 
آقای دکتر روحانی داشــتم. در آن ملاقات در 
مورد چالش ها و مشــکلات فضــای اقتصادی 
و بــازار پــول توضیحاتــی را دادم. اولیــن و 
مهمترین نکته ای کــه لازم دیدم مورد تأکید 

قرار دهم همین مســاله بود. به وضعیت بلبشو 
و بی نظمی هایی که در بازار غیر متشکل پولی 
وجود داشت، اشاره کردم. گفتم معتقد هستم 
موسســات مالی غیــر مجاز در حــال جولان 
هستند و ســرمایه های مردم را از بین می برند 
و بانــک مرکزی باید جلوی این کارها را بگیرد 
و انضباط مناسب در بازار حاکم کند. برای این 
کار باید از بانک مرکزی حمایت شود. نسبت به 
این مطالب ایشان نظر کاملا« موافق داشتند و 
تایید می کردند. متعاقبا« در اوایل مسئولیت در 
بانک مرکزی در ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی 
هم این موضوع را مطرح کردم. در آن جا توضیح 
دادم و مثــال زدم که فلان موسســه با چنین 
شــرایطی این حجم از ســپرده های مردم را 
جمع آوری کرده و یک تا ۲ میلیون نفر از مردم 
را درگیر موضوع کرده است. من گفتم این آدم 
و تعاونی هر لحظه ممکن اســت متوقف شود 
و نتواند از عهده پاسخگویی به سپرده گذارانش 
برآیــد. در آن صــورت مشــکل اجتماعی و 
اقتصادی بزرگی ایجاد خواهد شــد.چند هفته 
بعد دفتر رهبری نیز وقت ملاقاتی را برای بنده 
با رهبر معظم اعلام کردند. فکر کردم احتمالا« 
لازم خواهد بود خدمت معظم له گزارشی ارائه 
کنم. به این منظور ســرفصل هایی را یادداشت 

کردم تا در جلسه توضیح بدهم. 
تصمیم داشتم موضوع موسسات غیرمجاز 
را بــه عنوان مهمترین چالــش بانک مرکزی 
مطرح کنم. در بدو امر بعد از اظهار لطف ایشان 
متوجه شــدم قرار نیست بنده گزارشی بدهم، 
شــاید به این دلیل که ابتدای کارم بود. ایشان 
توصیه هایی را داشــتند که بنا بر اهمیت لازم 
دیده بودند در بدو شروع کار به بنده به عنوان 
رئیس کل جدید بانک مرکزی بفرمایند. دیدم 
در یادداشت شان اولین نکته همین موسسات 

غیر مجاز بود.
 این اهمیت و اشاره ای که داشتند نقطه ی 
اتــکاء مهمی بود که می توانســتم در عمل به 
باشم.مقام رهبری  امیدوار  ایشان  حمایت های 
اشــاره کردند که این موسسات اقتصاد کشور 
را تهدید می کنند و اگر تنها دســتاورد دوره ی 
مدیریت تــو در بانک مرکزی حل و فصل این 
قضایا باشــد دستاورد قابل قبولی است. سپس 
فرمودند البته تصور نکنید کار راحتی است سر 

راه شــما موانع زیادی ایجاد خواهند کرد ولی 
توجه نکنیــد و با عزم جدی جلو بروید. واقعا« 
در آن روز نظــر دقیق معظــم له را یک نقطه 
علی رغم  کردم.متاســفانه  تلقی   ]VSقوت]١
اینکه در ســتاد مبــارزه با مفاســد اقتصادی 
همه قول حمایت و پیگیــری دادند، در عمل 
بانک مرکزی تنها مانــد. تجمعات خیابانی را 
خاطرتان هســت؟ شعارهای »مرگ بر سیف« 
که در خیابان هــا می دادند بدان معنی بود که 
بانک مرکزی به عنــوان نماینده ی دولت تنها 
مانده اســت و متاسفانه برای مدت زیادی این 
حمایت وجود نداشت و بانک مرکزی به شدت 
مورد انتقاد بود. در مجلس شورای اسلامی نیز 
علیه رئیس کل بانک مرکزی طومار می دادند. 
خاطرم هست که ٩٠ نماینده علیه رئیس کل 
بانــک مرکزی طومار امضــا کردند و همه جا 
آن را منتشــر کردند و قس علیهــذا. حالا من 
برخی جاها از آقای رئیس جمهور گلایه  هایی 
را کرده  ام امــا این جا لازم می دانم که توضیح 
بدهم آقای روحانی در این ماجرا تمام قد پشت 
بانک مرکزی ایستاد و ما را حمایت کرد. با این 
وضعیت ما کار را ادامه دادیم تا این که در اواخر، 

قوه قضائیه هم وارد مطلب شد.
ابتدا  از  یعنی مجلس و قــوه قضائیه 

کمک و همراهی نکردند؟
در آن زمان نــه تنها مجلس حمایت نکرد 
بلکه ما را دعوت می کرد و در جلسات بیشترین 
حمله و عصبانیت را از بانک مرکزی داشــتند. 
در یکی از جلســات غیرعلنــی مجلس از من 
خواستند که بانک مرکزی پول سپرده گذاران را 
بدهد. می گفتم به هیچ وجه نمی توانیم چنین 
کاری بکنیم. تعداد زیــادی از نمایندگان این 
بحث را مطــرح می کردند و رئیس مجلس نیز 
از بالا تایید می کرد؛ ولــی به دلیل آثار منفی 
چنین اقدامی بنده مقاومت می کردم. شاید باور 
نکنید اما برخی از نمایندگان از صندلی هایشان 
بلند شده و پرخاش گرانه جلو آمده بودند تا به 
صورت فیزیکی دعوا کنند. برایم عجیب بود، اما 
سعی کردم به خودم مسلط باشم و پاسخ دادم 
نمی توانیم چنین کاری بکنیم. رئیس مجلس 
پرسید چرا نمی توانید؟ پاسخ دادم نه تنها کاری 
غیر اصولی همراه با آثار بسیار منفی اقتصادی- 
اجتماعی است بلکه قانون هم چنین اجازه ای را 

به ما نمی دهد. گفتند شما پیشنهاد کنید قانون 
را ما در مجلس مصوب می کنیم. گفتم این کار 
مصلحت نیست چرا که اثرات منفی این اقدام 
بسیار جدی است پایه پولی بالا می رود و تورم 
افزایش پیدا می کنــد. بانک مرکزی نمی تواند 
وظیفه ذاتی خودش را که جلوگیری از افزایش 
پایه پولی و رشــد تورم اســت نادیده بگیرد. 
توضیح دادم بانک مرکزی نمی تواند ییشنهادی 
که خلاف نظر کارشناسی باشد و قطعا« نتایج و 
آثار زیانباری را برای اقتصاد در بر دارد را مطرح 
کند. مگر اینکه دولت رأســا« خودش چنین 
موضوعی را مصوب کند، این موضع برایشــان 
ناخوشایند بود و منجر به عصبانیت شد. نهایتاً 
تلاش کردیم به تدریج ساماندهی اتفاق بیفتد 
تا این که کمیته ای مرکب از نمایندگان سران 
سه قوه تشکیل شــد. در این نشست معاونین 
اول ســه قوه به همراه نماینده ی بانک مرکزی 
حضور داشتند. یکی از پیشنهادات کمیته این 
بــود که تا فلان مبلغ را بانــک مرکزی بدهد؛ 
این مصوبات به تایید ســران سه قوه می رسید 
و ســپس رهبری نیز آن را تایید می کردند. در 
نتیجه احســاس تکلیف کردیم که این کار را 
انجام دهیم. البته به شیوه ای کار را پیش بردیم 

که کمترین خسارت ایجاد شود.
به چه شیوه ای؟ توضیح می دهید؟

دارایی های این موسسات را در بانک مرکزی 
وثیقه گرفتیم تا بعــدا بتوانیم از محل فروش 
آنها، منابع بانک مرکزی را برگردانیم. البته در 
اخبار بیش نمایی هم اتفاق افتاد. می گفتند ۳۳ 
هزار میلیارد تومان پرداخت شده در صورتیکه 
این رقم مبلغی بود که در کمیته تصویب شد. 
مبلــغ پرداختی که به دلیل دقت نظر در زمان 
اجرا توسط همکارانم در بانک مرکزی انجام شد 
حداکثر حدود ١۷ تا ١٨ هزار میلیارد تومان بود 
و مابقی مبلغ مصوب مورد استفاده قرار نگرفت.
وثایق چه شد؟ برای بازگرداندن منابع 

بانک مرکزی کارایی داشتند؟
بله. عمــلا منابع بانک مرکزی برگشــت. 
بانک مرکزی توانست از محل فروش دارایی ها 
منابعش را وصــول کند. البته همین اقدام هم 
آثاری داشــت اما اینکه برخــی بگویند تورم 
کنونــی اقتصــاد تحت تاثیر این ماجراســت؛ 

موضوع نامربوط و عجیبی است.

بازار سرمایه روز یکشنبه مقداری افزایش یافت و شاخص کل 
با رشد ١١٠٥ واحد به رقم دو میلیون و ١٥۴ هزار واحد رسید.

به گزارش ایسنا، بازار بورس پس از کاهش چند روز اخیر، امروز 
مقدار اندکی رشد کرد. شاخص کل ١١٠٥ واحد افزایش یافت 
و در عدد دو میلیون و ١٥۴ هزار و ٨١٦ واحد ایستاد.شــاخص 
هم وزن نیــز ۲٩۳١ واحد افزایش یافت و بــه ۷٦٠ هزار و ۲٩ 

واحد رســید.بیش از ۳٦٠ هزار معامله به ارزش ۳۷۴٨ میلیارد 
تومان در بورس اوراق بهادار تهران انجام شــد.فولاد بیشترین 
تاثیر مثبت را بر شــاخص کل بورس داشتند و کچاد، همراه و 

کگل منفی شدند. 
داتام و خــودرو از نمادهای پرتراکنش مثبت و خگســتر و 
خساپا از نمادهای منفی بودند.روزگذشته بازار فرابورس نیز ٦١ 

واحد رشد کرد و شاخص کل آن به ۲٦ هزار و ۲۴١ واحد رسید.
تعــداد معاملات فرابورس بیش از ۲۳۷ هــزار فقره و ارزش آن 
بیش از ۲۲ هزار میلیارد تومان بود.وســپهر، سرچشمه، سمگا 
و انتخاب بیشترین تاثیر مثبت را بر شاخص فرابورس داشتند. 
نخریــس، زماهان، نطرین و آوا نیز از نمادهای پرتراکنش بودند 

که بجز نطرین سایر نمادها مثبت بودند.

بورس

رشد خفیف بورس

رئیس کل اسبق بانک مرکزی پشت پرده موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز را تشریح کرد

چگونگی شکل گرفتن فساد چای دبش 

رئیــس اتاق بازرگانی ایران گفــت: نگاه اجمالی به 
گزارش شــامخ نشان می دهد اوضاع تولید وخیم است 
و میزان فعالیت کسب و کارها به کمترین سطح در ده 
ماهه اخیر رســیده است.به گزارش ایلنا، حسین سلاح 
ورزی رئیس اتاق بازرگانی ایران در  هفتمین جلســه 
هیات نمایندگان این اتاق گفت: درسال جاری میلادی 
اتاق ایران بعد از ۲۴ ســال موفق شــد دوباره میزبان 
اجلاس آی ســی سی باشــد و در این رویداد میزبان 
٥۷ کشــور مسلمان خواهد بود. همچنین در این سال 
می توانیم میزبان بخش خصوصی کشــورهای در حال 

توسعه باشیم. 
بنابراین اتاق های شهرســتان باید این موضوع را در 
دستور جلسه خود قرار دهند.سلاح ورزی تصریح کرد: 
باید در مســیر اصلاح ساختار مالی اتاق و بودجه ریزی 
عملیاتی گام برمی داریم در همین راســتا برای بهینه 
سازی فعالیت های اتاق بازرگانی کمیته تحول را شکل 
دادیم و آیین نامه مربوط به کمیســیون ها را بازنگری 
کردیم.رئیس اتاق ایران در ادامه از لایحه بودجه ١۴٠۳ 
گفت و خاطرنشــان کرد: با وجودی که هدف دولت از 
تنظیم بودجه بهبود وضعیت کشور است اما این لایحه 
در صورت تصویب به تشدید رکود و افزایش هزینه های 

تولید می شود.
وی افــزود: نگاه اجمالی به گزارش شــامخ نشــان 
می دهد اوضاع تولید وخیم است میزان فعالیت کسب و 
کارها به کمترین سطح در ده ماهه اخیر رسیده است.
ســلاح ورزی ادامــه داد: از مرداد ســال ١۴٠٠ تا آذر 

امســال، کمترین میزان صادرات را داشتیم همچنین 
شــاخص میزان فروش کالا در آذر  نشان می دهد برای 
دومین ماه متوالی کمترین فروش را در ماه داشــتیم. 
همچنین  تولیدکنندگان برای ششــمین ماه متوالی با 
کمبود منابع رو به رو هســتند.وی ادامه داد: پیشنهاد 
ما در بخش خصوصی این است که تغییر جدی دولت 
در سیاست های اقتصادی صورت بگیرد و تولید رقابت 
پذیر داخلی تقویت شود.رئیس اتاق ایران اظهار کرد: در 
تنظیم بودجه به هماهنگی سیاســت های پولی و مالی 
توجه نشده است، سیاست ها به گونه ای است که همه 
منابع بانکی در اختیار دولت قرار گرفته است پیشنهاد 
ما در بخش خصوصی این است که سیاست در اختیار 
قرار دادن منابع نامحدود بانکی برای دولت تجدیدنظر 

شود.
وی ادامــه داد: در ســال جاری مثل ســنوات قبل 
دولت سهم صندوق توســعه ملی را واریز نکرده، اتاق 
ایران اعلام می کند که این موضوع باید اصلاح شــود.
ســلاح ورزی اضافه کرد: قــدرت خرید داخلی کاهش 
شــدید داشــته، قوانین صادراتی هم به کاهش فروش 
انجامیده است. بنابراین باید در قوانین رفع تعهد ارزی 
بازنگری شود این در حالی است که مواد اولیه بسیاری 
بنگاه ها وارداتی است و تخصیص ارز به درستی صورت 
نمی گیرد همه اینها به تضعیف تولید می انجامد.وی در 
نهایت به موضوع افزایش تعطیلی پایان هفته و ترتیب 
آن اشاره کرد و گفت: به این موضوع باید به طور جدی 

در ارتباطات تجاری بین المللی توجه شود.

رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران با اشــاره به 
اهمیت افزایش صادرات کالاهای با ارزش افزوده بالاتر 
و و دانش بنیان و لزوم تنوع بخشــی کالاها و بازارهای 
صادراتی، انعقاد موافقت نامه تجارت آزاد با اوراســیا را 
فرصتی برای افزایــش رقابت پذیری واحدهای تولیدی 
و صنعتی و مشــوقی برای ورود به بازارهای صادراتی 
عنوان کرد.به گزارش  ســازمان توسعه تجارت ایران، 
مهدی ضیغمی، معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه 
تجارت ایران در »برنامه سومین همایش فصلی شورای 
انجمن های علمی ایران، راهبردهای توسعه صنعتی«، با 
اشــاره به موانع رشد صادرات کشور، درون گرایی صنایع 
تولیدی در کشــور را یکی از ایــن چالش های موجود 
عنوان کرد.ضیغمی در تشریح دلایل درون گرایی صنایع 
تولیدی در کشور، ورود دشوار به بازارهای صادراتی به 
واسطه موانع و تحریم و وجود بازار تضمین شده داخلی 
را عاملی دانست که باعث شده، صنایع رغبت چندانی 

برای صادرات نداشته  باشند.
معاون وزیر صمت با اشاره به موانع و دیوار تعرفه ای 
که همواره در مســیر تجارت وجود داشــته است، به 
موافقت نامــه تجارت آزاد با اتحادیه اقتصادی اوراســیا 
اشــاره کرد و ورود به این بازار با حذف موانع تعرفه ای 
را مقدمه ای برای ورود به بازارهای بزرگ تر و پیچیده تر 
و پیوســتن به WTOعنــوان کرد.ضیغمی انعقاد این 
توافق نامــه را عاملی در جهت افزایــش رقابت پذیری 
واحدهای تولیدی و صنعتی داخلی و مشوقی برای ورود 
به بازارهای صادراتی برای بنگاه ها دانســت.معاون وزیر 

صمــت در ادامه به ماندگاری پایین کالاها در بازارهای 
صادراتی و برندینگ ضعیف تولیدات داخلی اشاره کرد 
و گفــت: از آنجایی که صادرات به برخی کشــورهای 
همسایه در ســطح کیفی پایین برای تولیدات داخلی 
فراهم اســت، این موضوع رقابت های شکننده و کاذب 
در ایــن بازارهــا ایجاد کرده و باعث شــده کمتر برند 
خوش سابقه و با دوامی در این بازارها و کشورهای هدف 
شکل بگیرد؛ این در حالی است که کشورهایی همچون 
ترکیه در راستای ماندگاری و برندسازی در کشورهای 

هدف اقدامات متعددی را از سال ها قبل آغاز کرده اند.
این مقام مســئول همچنین به تنوع محدود سبد 
محصولات صادراتی کشــور اشاره کرد و گفت: بیش از 
۷٥-۷٠درصد صادرات کشــور را محصولات کامودیتی 
و کالاهای خام و نیمه خام تشــکیل می دهد و ســهم 
کالاهای با ارزش افزوده بالا به رغم روند رو به رشــدی 
که از ســال های اخیر آغاز شده است، همچنان اندک 

است.
معاون وزیر و رئیس کل ســازمان توســعه تجارت 
ایــران همچنین به عدم تنوع مقاصد صادراتی اشــاره 
کرد و گفت: تقریبــا می توان گفت ٨٠ درصد صادرات 
کشــور عملا به ٥ کشــور صورت می گیرد. به گفته او 
این پنج کشور شامل چین، عراق، ترکیه، امارات و هند 
اســت و عملا ٨٠ درصد صادرات ایران به این ٥ کشور 
و در ٥ گروه کالایی اســت. ضیغمی مقاصد و کالاهای 
صادراتی اندک را از جمله دلایلی دانست که باعث شده 

پیچیدگی اقتصادی کشور کاهش یابد.

۸۰ درصد صادرات ایران به ۵ کشور استاوضاع تولید وخیم است


